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L’aparició d’Andorra en l’es-
borrany en què la Comissió 
Europea (CE) treballa per a 
enumerar, de cara a l’any 

vinent, els països que considera com 
a paradisos fiscals no genera «cap in-
quietud» en el si del l’Executiu però 
condueix a plantejar-se canvis en as-
pectes que, de cara a l’exterior, do-
nen de què parlar. El cap de Govern, 
Antoni Martí, va anunciar ahir la in-
tenció de revisar la conveniència de 
mantenir les excepcions a què es pot 
optar a l’hora de satisfer l’impost de 
societats.

Després de referir una vegada més 
la fiscalitat «competitiva i homologa-
ble» per la que el Govern ha emprès 
llargs canvis els darrers anys, Martí 
va reconèixer ahir la necessitat de se-
guir replantejant el model i «conti-
nuar amb les reformes». 

Una d’aquestes modificacions 
passa pels incentius de fins al 80% 
que es contempla en l’impost de so-
cietats per a determinades activi-
tats empresarials. Preguntat sobre la 
constància del Principat en una llis-
ta preliminar de paradisos fiscals que 
en l’actualitat elabora la CE, el diri-
gent demòcrata va apuntar la pro-
pera revisió, «dins de la calma i de la 
normalitat», de les deduccions a què 
poden acollir-se determinats règims 
especials, les quals no es considerari-
en adequades des de fora de les fron-
teres. 
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33 El cap de Govern, Antoni Martí, no pateix per la possibilitat que Andorra sigui considerat com a paradís.

Martí contempla suprimir el 80% 
de deducció per a règims especials
El Govern estudia la conveniència de mantenir aquestes excepcions en l’impost de societats
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PANORAMA FISCAL
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33 El president d’SDP, Jaume Bartumeu. 

SDP «sí està preocupat» perquè 
Andorra pugui ser un paradís fiscal

L’excap de Govern i president de So-
cialdemocràcia i Progrés (SDP), Jau-
me Bartumeu, va destacar ahir que 
al partit «sí ens preocupa, i molt», 
que Andorra sigui un país suscepti-
ble d’estar inclòs a la nova llista de 
paradisos fiscal que preveu elaborar 
la Comissió Europea. 

Bartumeu també va assegurar 
que aquest hauria de ser un fet a te-
nir en consideració, «perquè nomes 
hi estem nosaltres, no hi ha San Mari-
no, no hi ha Mònaco i no hi ha Liech-
tenstein». A més, «ara estem en una 
fase de negociació amb la Unió Eu-
ropea (UE), com també ho estan San 
Marino i Mònaco, i ells no estan a la 

llista, mentre que nosaltres sí». En re-
lació al que pot haver fallat perquè 
el Principat sigui susceptible de ser 
qualificat novament com a paradís 
fiscal, Bartumeu va destacar «que es-
tem pendents de parlar amb Brusel-
les» per saber quins han pogut ser els 
errors. Tot i això, «el Govern el que fa 
és molta comunicació, diu que fa, pe-
rò si fes realment el que hauria de fer 
estaríem com San Marino i Mònaco, 
fora de la llista provisional, per tant, 
ho hem de veure com una molt ma-
la notícia».

Amb tot, Bartumeu va puntualit-
zar que «el que ha fallat segur és la re-
lació amb Brusel·les. Recordo que ja 
se’ns va posar fa mesos en una llista, 
es va dir que se’ns trauria d’aquesta i 
ara sembla que no se’n recorden i tor-
nem a ser-hi». 

APROPAMENT AMB LA UE / Com no es 
tracta d’una llista definitiva Bartu-

meu va remarcar que encara no es 
pot parlar de si aquest fet afectarà o 
no a les relacions amb la UE, «el que 
és segur és que això [la possibilitat 
d’estar en una llista de paradisos fis-
cals] no és una bona notícia». 

ALTRES REACCIONS / Pel que fa als altres 
partits de l’oposició, des de Liberals 
d’Andorra, Judith Pallarès va mati-
sar ahir que en els darrers dos anys 
«s’han fet moltes coses en relació a 
la transparència i la fiscalitat del pa-
ís, per tant, tenim l’esperança que la 
UE tindrà en consideració aquests 
avenços i que no estarem a la llista 
definitiva».

Tot i això, la fiscalitat «és un tema 
que ens preocupa», va afegir Pallarès. 
«Perquè no és encoratjador saber que 
des de la UE s’està imposant una fis-
calitat als ciutadans d’Andorra quan 
ells no la baixen. I posar-nos al nivell 
fiscal europeu és un tema conflictiu, 

Bartumeu creu que ha 
«fallat» la comunicació 
amb Brusel·les
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Antoni Martí va subscriure en 
aquesta qüestió el plantejament pre-
sentat pel ministre de Finances, Jor-
di Cinca, en declaracions aparegudes 
ahir a EL PERIÒDIC. El titular feia ales-
hores referència a l’obligació de «va-
lorar fins a quin punt ens compensa 
mantenir o no» els règims fiscals espe-

cials que Andorra «contempla» i que 
passen perquè «impost de societats» 
dóna una «possibilitat de tenir una ex-
cepció del 80%» que es revisarà. 

CONVENI AMB L’OCDE/ El de les excepci-
ons és l’únic punt feble destacat pel 
cap de Govern en ser qüestionat per la 

descripció d’Andorra com a paradís 
fiscal per part dels poders supranacio-
nals, en aquest cas la Comissió. Aques-
ta menció no ha preocupat a l’edifici 
Administratiu perquè, tal com va il-
lustrar el mandatari, Andorra ha evo-
lucionat des de que els examinadors 
forans estudiaven per darrer cop el 

panorama: «Ha passat molta aigua so-
ta el pont» des de que es va fer l’avalu-
ació al 2013. 

En aquest punt, el cap de l’Execu-
tiu va ressaltar les reformes empreses 
en el si del Consell General. No obs-
tant, va fer especial èmfasi en la sig-
natura, el passat mes de febrer, del 
conveni d’intercanvi automàtic d’in-
formació amb l’Organització per a 
la Cooperació i el Desenvolupament 
Econòmics (OCDE), que ha d’entrar 
en vigor el proper exercici. La «trans-
parència» és un dels factors pels quals 
la CE determina la conveniència d’in-
troduir o no un país en aquesta llis-
ta negra en què ara per ara treballa 
amb informacions que corresponen 
al 2013. Tal com va insistir el repre-
sentant, «Andorra ha fet i legislat per 
la transparència des d’aleshores», la 
qual cosa «obre portes a que desapare-
guem llista». 

«BONES PRÀCTIQUES»/ Per facilitar que 
Andorra deixi de ser vista com a pa-
radís fiscal no n’hi ha prou amb els 
canvis en matèria fiscal, va assegu-
rar Martí. En aquest sentit, a més de la 
importància de «seguir amb el rumb 
marcat» i que aquest «no es torci», el di-
rigent va apuntar que «Andorra no té 
futur si no està dins de les bones pràc-
tiques internacionals». Sense entrar 
al tema, va parlar de no voler «tornar 
amb el tema bancari, però ja m’ente-
nen». Amb tot, el cap de Govern da 
traslladar la «satisfacció» en conside-
rar que, des de l’exterior, s’han per-
cebut «els deures fets». H

perquè no sabem fins a quin punt es 
requereix aquesta fiscalitat i si va en 
benefici nostre o d’ells».

El conseller general del Partit So-
cialdemòcrata (PS), Gerard Alís, tam-
bé té l’esperança que el Principat no 
estarà en la llista definitiva de para-
disos fiscals. Tot i això, «potser falta 
comunicació per part del Govern per 
mostrat tots els convenis i tota la fei-
na que s’ha fet en aquest sentit». De 
totes maneres, «tot i ser un llistat pro-

visional, és un toc d’atenció que mos-
tra que estem en el punt de mira de 
la UE i que hem de seguir treballant». 

D’altra banda, el president de la 
Confederació Empresarial Andorra-
na (CEA), Xavier Altimir, va remar-
car que per ara no es pot contemplar 
si hi haurà una afectació o no en el 
sector empresarial derivada d’aques-
ta possible llista, ja que són suposici-
ons i «tenim l’esperança que Andor-
ra finalment no hi serà». H


